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Vážený pane předsedo, 

Komise děkuje Senátu Parlamentu České republiky za jeho stanovisko k návrhu nařízení 

Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení (EU) č. 575/2013, pokud jde o 

požadavky týkající se úvěrového rizika, rizika úvěrové úpravy v ocenění, operačního 

rizika, tržního rizika a minimální výstupní úrovně (COM(2021) 664 final), jakož i k 

návrhu směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se mění směrnice 2013/36/EU, 

pokud jde o pravomoci dohledu, sankce, pobočky ze třetích zemí a environmentální, 

sociální a správní rizika, a směrnice 2014/59/EU (COM(2021) 663 final). 

Oby tyto návrhy jsou součástí balíčku ambiciózních opatření, která mají zajistit, aby 

banky v EU byly odolnější vůči potenciálním budoucím hospodářským otřesům, a 

zároveň přispět k oživení Evropy po pandemii COVID-19 a k přechodu na klimatickou 

neutralitu. Tím se dokončí provádění reforem dohodnutých mezi EU a jejími partnery ze 

skupiny G20 v Basilejském výboru pro bankovní dohled (BCBS). 

Balíček zajišťuje křehkou rovnováhu mezi několika důležitými cíli: i) dodržet basilejské 

standardy; ii) náležitě zohlednit jak specifické rysy evropského bankovního sektoru, tak 

dopad pandemie; iii) významně nezvyšovat celkové kapitálové požadavky a iv) zachovat 

konkurenceschopnost bankovního systému EU a rovné podmínky ve vztahu k 

mezinárodním aktérům. 

Komise vítá širokou podporu Senátu hladkému dokončení provádění basilejských 

standardů v EU a minimální úrovni harmonizace požadavků vztahujících se na pobočky 

ze třetích zemí. 

Komise bere na vědomí pochyby Senátu týkající se opatření, která byla zavedena s cílem 

řešit evropská specifika, a navrhovaného uplatňování minimální výstupní úrovně. Komise 

rovněž bere na vědomí, že podle Senátu by Komise měla být ambicióznější, pokud jde o 

kryptoaktiva. Komisi těší, že má příležitost poskytnout touto cestou ke svému návrhu 

vysvětlení, a věří, že tím obavy Senátu rozptýlí. 
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Balíček přesně provádí basilejské standardy. Aby se však zmírnilo průměrné zvýšení 

kapitálových požadavků, byla zapotřebí řada cílených změn, včetně vhodných 

přechodných opatření, jejichž cílem bylo přizpůsobit standardy specifickým rysům 

bankovního sektoru a hospodářství EU. Balíček rovněž poskytuje Komisi nezbytné 

nástroje, aby zabránila konkurenčnímu znevýhodnění bank v EU, pokud by se jiné 

významné jurisdikce rozhodly neprovádět část Basilejské dohody nebo se od ní výrazně 

odchýlily. 

 

Navrhovaný přístup k výstupní úrovni zahrnuje mechanismus rozdělování, podle něhož 

by kapitálové požadavky vyplývající z výpočtu minimální úrovně byly spravedlivě 

rozděleny mezi subjekty skupiny podle jejich rizikového profilu. Tím by se zajistilo, že 

banky v domovských i hostitelských členských státech získají svůj „spravedlivý podíl“ 

požadavků podléhajících minimální výstupní úrovni namísto nepatřičného znásobení 

dopadů minimální výstupní úrovně, aniž by se zohlednily přínosy diverzifikace rizik na 

úrovni konsolidované skupiny. Tento přístup je součástí křehké rovnováhy mezi zájmy 

domovských a hostitelských orgánů v rámci skupinových struktur, které se balíček snaží 

dosáhnout. Uplatňování minimální výstupní úrovně na všech úrovních konsolidace by 

vedlo k možnému zvýšení kapitálových požadavků, což by bylo v rozporu s politickými 

pokyny Evropského parlamentu a Rady a mohlo by to vést k požadavkům na odchýlení se 

od Basilejské dohody v různých oblastech. 

 

Pokud jde o kryptoaktiva, přestože mají určité společné charakteristiky s tradičnějšími 

finančními aktivy, některé jejich rysy se značně liší. Není tudíž jasné, zda by stávající 

obezřetnostní pravidla odpovídajícím způsobem zachytila rizika, která jsou těmto 

aktivům vlastní. Vzhledem k tomu, že Basilejský výbor pro bankovní dohled začal otázku, 

jak by mohlo vypadat zvláštní zacházení s těmito aktivy, zkoumat teprve nedávno, nebylo 

možné do tohoto návrhu zahrnout konkrétní prvky. Protože kryptoaktiva navíc nejsou ze 

své podstaty omezena zeměpisnými hranicemi, měla Komise za to, že pro zajištění 

odpovídajících rovných podmínek pro banky v EU by byl obzvláště důležitý mezinárodní 

konsensus. Proto bylo zavedeno ustanovení o přezkumu, aby Komise mohla posoudit, zda 

je zapotřebí zvláštního obezřetnostního zacházení s kryptoaktivy, a případně přijmout za 

tímto účelem legislativní návrh, který zohlední práci Basilejského výboru pro bankovní 

dohled. Pokud by práce Basilejského výboru pro bankovní dohled byla dokončena před 

ukončením jednání o balíčku, je Komise společně s Evropským parlamentem a Radou 

připravena prozkoumat možnost začlenění jejích výsledků do daného balíčku. 

 

Legislativní proces týkající se tohoto balíčku postupuje a Komise i nadále doufá, že 

konečné dohody bude dosaženo v letošním roce nebo na začátku roku příštího. Ve druhé 

polovině roku 2022 se Komise těší na spolupráci s českým předsednictvím Rady. 
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V této souvislosti bylo stanovisko Senátu předáno zástupcům Komise jako podklad pro 

účely probíhajícího jednání s Evropským parlamentem a Radou. 

 

Doufáme, že podaná vysvětlení jsou dostatečnou odpovědí na připomínky Senátu, a 

těšíme se na pokračování vzájemného politického dialogu. 

 

S pozdravem 

 

 

 

Maroš Šefčovič     Mairead McGuinness 

místopředseda      členka Komise  
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